

សេចក្តីជូនដំណឹងអំពីការទទួលសំណើ៖ ថវិកាជំនួយ សម្រាប់ផលិតករអត្ថបទអំពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងបរិស្ថាន នៅក្នុងតំបន់អាស៊ី-ប៉ាស៊ីហ្វិក

បណ្តាញសារព័ត៌មានធរណី (Earth Journalism Network) ហៅកាត់ EJN របស់អង្គការអន្តរជាតិ Internews នឹងផ្តល់ថវិកាជំនួយដល់អ្នកសារព័ត៌មាននៅក្នុងតំបន់អាស៊ី-ប៉ាស៊ីហ្វិក ដើម្បីឧបត្ថម្ភដល់ការធ្វើសេចក្តី រាយការណ៍ព័ត៌មានស៊ីជម្រៅនិងបែបស៊ុបអង្កេត លើប្រធានបទការប្រែប្រួលអាកាសធាតុនិងបរិស្ថាន ដែលអាចផ្តល់ព័ត៌មានគ្រប់ជ្រុងជ្រោយដល់សហគមន៍ដែលប្រឈមនឹងហានិភ័យ និងអ្នកធ្វើគោល នយោបាយ ក្នុងការធ្វើសេចក្តីសម្រេចចិត្តកាន់តែប្រសើរឡើង និងកសាងនូវភាពសុំ។

ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុកំពុងបង្កផលប៉ះពាល់និងការខូចខាតមកលើតំបន់អាស៊ី-ប៉ាស៊ីហ្វិក ដែលរួម មានទីក្រុងធំៗ ដូចជា ទីក្រុងហ្សាកាតា, បាងកក និង ម៉ានីល ដែលកាន់តែប្រឈមនឹងភាពរងគ្រោះ ដោយសារទឹកជំនន់និងគ្រោះធម្មជាតិដែលបង្កដោយការកើនឡើងកម្ពស់ទឹកសមុទ្រ និងការអភិវឌ្ឍ ដែលគ្មានការត្រួតពិនិត្យត្រឹមត្រូវ។

ស្របពេលជាមួយគ្នានេះ ព្យុះត្រូពិកដ៏គ្រោះថ្នាក់ និងគ្រោះធម្មជាតិនានា បានវាយប្រហារមកលើតំបន់ នេះកាន់តែញឹកញាប់ និងកាន់តែខ្លាំងក្លាឡើង ដោយសារតែកំណើនសីតុណ្ហភាព ដែលនាំឲ្យតំបន់មាត់ស មុទ្រនិងតំបន់វាលទំនាបប្រឈមនឹងហានិភ័យខ្លាំងជាងគេបំផុត។ គ្រាន់តែនៅក្នុងឆ្នាំ២០១៨តែមួយ មានព្យុះកំណាចយ៉ាងហោចណាស់ ៦លើក បានវាយប្រហារបំផ្លិចបំផ្លាញមកលើតំបន់នេះ។

ទន្ទឹមនឹងនេះដែរ ការកើនកម្ដៅពិភពលោកកំពុងបង្កិចបង្កាញធនធានផ្កាថ្ម ជលផលសមុទ្រ និង ជម្រកផ្សេងទៀត ដែលបង្កផលវិបាកដល់ជីវភាពរបស់សហគមន៍ជនបទ។ បញ្ហានេះក៏បង្កើននូវលទ្ធភាពនៃការកើតជំងឺឆ្លងដែលប៉ះពាល់ដល់សុខភាព និងការបាក់បង់ជីវចម្រុះ ផងដែរ។ ផ្នែកខ្លះនៃតំបន់ អាស៊ីអាគ្នេយ៍ អាចនឹងធ្លាក់ចុះនូវទិន្នផលស្រូវដល់ទៅពាក់កណ្តាលនៅក្នុងសតវត្សរ៍នេះ ប្រសិនបើគេមិន នាំគ្នាខិតខំប្រឹងប្រែងបន្ស៊ាំទៅនឹងបាតុភូតធម្មជាតិទេនោះ។ នេះបើយោងតាម [ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍អាស៊ី](#) ។

របាយការណ៍ឆ្នាំ២០១៨ ស្តីពីផលប៉ះពាល់នៃការកើនកម្ដៅពិភពលោក ដែលចេញផ្សាយដោយក្រុមការងារ អន្តររដ្ឋាភិបាលទទួលបន្ទុកការប្រែប្រួលអាកាសធាតុរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ បានបង្ហាញថា គេ ចាំបាច់ត្រូវតែធ្វើសកម្មភាពជាបន្ទាន់ដើម្បីកាត់បន្ថយផលវិបាកដែលបង្កដោយការប្រែប្រួលអាកាសធា តុ។

តំបន់អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក មានតួនាទីសំខាន់ដែលត្រូវបំពេញក្នុងការដោះស្រាយបញ្ហាកើនកម្ដៅពិភពលោក នេះ ពីព្រោះតំបន់នេះប្រមូលផ្តុំទៅដោយប្រទេសនានាដែលមានសេដ្ឋកិច្ចលូតលាស់លឿន ពោលជា ប្រទេសដែលបញ្ចេញឧស្ម័នផ្ទះកញ្ចក់និងចោលសំរាមផ្លាស្ទិកច្រើន និងមានប្រជាជនជាច្រើនដែលនឹង ទទួលរងផលប៉ះពាល់ខ្លាំងជាងគេបំផុតពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ប៉ុន្តែខ្លះធនធានដើម្បីឆ្លើយតបទៅ នឹងបញ្ហានេះ។

ទោះបីបញ្ហានេះមានវិសាលភាពធំក្តី អង្គការសារព័ត៌មានជាច្រើននៅក្នុងតំបន់នេះ ជាពិសេស អង្គការសារព័ត៌មានក្នុងស្រុកដែលស្ថិតនៅសមរម្យមុខនៃភាពប្រឈមទាំងនេះ ពុំមានធនធានដើម្បី ផ្សព្វផ្សាយអំពីបញ្ហានេះឲ្យមានប្រសិទ្ធភាពឡើយ ហើយម្យ៉ាងទៀត ពួកគេក៏មិនមានអ្នកសារព័ត៌មាន ដែលធ្វើការផ្តោតសំខាន់តែទៅលើការធ្វើព័ត៌មានផ្នែកបរិស្ថានដែរ។ នេះជាកត្តាដែលបណ្តាលឲ្យខ្វះដំណឹង ឬព័ត៌មាន ដែលពន្យល់អំពីភាពស្មុគស្មាញនៃបញ្ហាទាំងនេះ ឲ្យបានយល់ជ្រួតជ្រាបទៅដល់សហគមន៍មូល ដ្ឋាន និងបង្ហាញឲ្យឃើញពីវិធីបន្ស៊ាំនានា ដែលអនុវត្តដោយសហគមន៍ដែលងាយរងគ្រោះបំផុត។

គម្រោងតំបន់អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក របស់ EJN មានបំណងជំនះលើឧបសគ្គទាំងនេះ ដោយផ្តល់ថវិកាជំនួយ និង ការបណ្តុះបណ្តាលដល់អ្នកសារព័ត៌មាននានា ដើម្បីធ្វើសេចក្តីរាយការណ៍ព័ត៌មានលើប្រធានបទការប្រែ

ប្រួលអាកាសធាតុ បរិស្ថាន និងការគ្រប់គ្រងធនធានធម្មជាតិ។ ការងារនេះអាចធ្វើទៅបាន ដោយមានការគាំទ្រមូលនិធិពីសំណាក់ទីភ្នាក់ងារសហប្រតិបត្តិការអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិរបស់រដ្ឋាភិបាលស៊ុយអែត ហៅកាត់ថា Sida។

ប្រភេទនៃរឿង

យើងចង់បានអត្ថបទរឿងស៊ីជម្រៅ ឬបែបស៊ីបអង្កេត ដែលផ្ដោតទៅលើការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងបរិស្ថាន ឬការគ្រប់គ្រងធនធានធម្មជាតិ នៅក្នុងប្រទេសណាមួយ ឬបណ្តាប្រទេសនានា នៅក្នុងតំបន់អាស៊ី-ប៉ាស៊ីហ្វិក ដោយផ្ដោតសំខាន់ជាពិសេសទៅលើផលប៉ះពាល់ទៅលើស្ត្រី និងក្រុមមនុស្សដែលមិនសូវទទួលបានការយកចិត្តទុកដាក់ផ្សេងទៀត ដូចជា យុវជន ប្រជាជនជនជាតិដើមភាគតិច ជនជាតិភាគតិច និងជនពិការ ដែលបង្កឡើងដោយការប្រែប្រួលទាំងនេះ។

យើងលើកទឹកចិត្តចំពោះរឿងទាំងឡាយ ដែលបង្ហាញពីដំណោះស្រាយដែលមានសក្តានុពល និងនិយាយអំពីរបៀបដែលសហគមន៍ងាយរងគ្រោះឆ្លើយតបទៅនឹងបញ្ហាប្រឈមនានា។ យើងក៏ចាប់អារម្មណ៍ខ្លាំងទៅលើរឿងដែលប្រើប្រាស់ទិន្នន័យពាក់ព័ន្ធ ដើម្បីពន្យល់អំពីបញ្ហានេះ ក្នុងលក្ខណៈមួយដែលគួរឱ្យចង់អាន និងងាយស្រួលយល់។

ជាចុងក្រោយ យើងក៏ចង់បានអត្ថបទរឿងដែលមានសក្តានុពលក្នុងការផ្តល់ព័ត៌មានដល់អ្នកធ្វើគោលនយោបាយ ដោយផ្ដោតលើកង្វះខាតបរិស្ថាននៅក្នុងស្រុក ឬឆ្លងដែន ដូចជា កិច្ចសហប្រតិបត្តិការតំបន់ដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាដើម។

សម្រាប់គោលបំណងនៃគម្រោងផ្តល់ថវិកាជំនួយនេះ យើងនឹងទទួលពាក្យស្នើសុំពីប្រទេសនានាក្នុងតំបន់អាស៊ីខាងត្បូង អាស៊ីអាគ្នេយ៍ ប្រទេសចិន និងតំបន់ប៉ាស៊ីហ្វិក ប៉ុន្តែ លើកលែងប្រទេសអូស្ត្រាលី និងនូវវែលហ្វេរីឡង់ចេញ។

តើអ្នកណាគួរដាក់ពាក្យស្នើសុំថវិកាជំនួយនេះ?

អ្នកសារព័ត៌មាន (សារព័ត៌មានអេឡិចត្រូនិក បោះពុម្ព ទូរទស្សន៍ វីឡូ) និងអ្នកសារព័ត៌មានឯកទេសផ្សេងទៀត ដែលមានបទពិសោធន៍និងកិត្តិសព្ទល្អក្នុងការរាយការណ៍អំពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ការគ្រប់គ្រងធនធានធម្មជាតិ និងបញ្ហាបរិស្ថានផ្សេងទៀត។ យើងលើកទឹកចិត្តចំពោះពាក្យស្នើសុំពីអ្នកសារព័ត៌មានសេរី និងបុគ្គលិកមកពីស្ថាប័ន ឬអង្គការសារព័ត៌មានជាតិ អន្តរជាតិ មូលដ្ឋាន និងសហគមន៍គ្រប់ប្រភេទ។

សម្រាប់ថវិកាជំនួយជុំនេះ យើងនឹងទទួលពាក្យស្នើសុំពី :

- អ្នកសារព័ត៌មានដែលទើបចាប់ផ្តើមអាជីពនេះ ដែលមានបទពិសោធន៍តិចជាង ៥ឆ្នាំ និង
- អ្នកសារព័ត៌មានថ្នាក់កណ្តាល/ថ្នាក់ខ្ពស់ ដែលមានបទពិសោធន៍ចាប់ពី ៥ឆ្នាំឡើងទៅ។

ចូរគូសបញ្ជាក់នៅក្នុងបែបបទពាក្យស្នើសុំ (តាមរយៈតំណភ្ជាប់ខាងក្រោម) ថា តើអ្នកដាក់ពាក្យស្នើសុំសម្រាប់ប្រភេទមួយណា តើអ្នកនឹងបានប្រយោជន៍អ្វីខ្លះពីមូលនិធិជំនួយនេះ និងថាតើការគាំទ្រប្រភេទណាដែលអ្នកសង្ឃឹមនឹងទទួលបាន។

អ្នកទទួលថវិកាជំនួយនេះ មានសេរីភាពចុះផ្សាយ ឬចាក់ផ្សាយរឿងរបស់ខ្លួន នៅលើបណ្តាញសារព័ត៌មានរបស់ខ្លួនបាន ប៉ុន្តែ ត្រូវផ្តល់សិទ្ធិដល់ EJN និង Sida ក្នុងការកែសម្រួល ចុះផ្សាយ ចាក់ផ្សាយ និងចែកចាយរឿងទាំងនោះដោយសេរី ដូចគ្នាដែរ។ អ្នករាយការណ៍ព័ត៌មានដែលធ្វើការដោយសេរី ត្រូវបង្ហាញពីផែនការនៃការចុះផ្សាយអត្ថបទរបស់ខ្លួន និងត្រូវបានលើកទឹកចិត្តឱ្យផ្តល់លិខិតបញ្ជាក់ពីការចាប់អារម្មណ៍លើអត្ថបទរឿងរបស់ខ្លួន ពីសំណាក់និពន្ធនាយក ឬការវិនិច្ឆ័យ។

វិធីសាស្ត្រនៃការរៀបចំផលិតរឿង និងទម្រង់

EJN រំពឹងនឹងផ្តល់ជូនកញ្ចប់ថវិកាជំនួយប្រមាណ ៣០កញ្ចប់ ដែលមានទឹកប្រាក់ជាមធ្យម ១.៥០០ដុល្លារអាមេរិក ដោយអាស្រ័យទៅលើសំណើ និងទម្រង់នៃការវាយការណ៍ព័ត៌មាន។ យើងនឹងពិចារណាទៅលើលទ្ធភាពកញ្ចប់ថវិកាជំនួយច្រើនជាងនេះ សម្រាប់អត្ថបទរឿងស៊ីជម្រៅ ដែលប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្របែបស៊ើបអង្កេត ឬដែលមានភាពច្នៃប្រឌិត ដែលអាចនឹងត្រូវចំណាយច្រើន។ បេក្ខជនគួរផ្តល់**គម្រោងថវិកាលម្អិត រួមជាមួយនឹងបរិយាយហេតុផលសម្រាប់ចំនួនទឹកប្រាក់ដែលស្នើសុំ ដោយប្រើទម្រង់គំរូដែលផ្តល់ជូនស្រាប់។** យើងរំពឹងថា អត្ថបទរឿងនឹងត្រូវផលិតឡើង ដោយប្រើប្រាស់សម្ភារៈនិងឧបករណ៍ដែលបេក្ខជនមានប្រើសម្រាប់ (ដូចជា កាមេរ៉ា ជ្រុង ឧបករណ៍ភ្លើង ជើងកាមេរ៉ា ។ល។) ហើយនឹងមិនពិចារណាលើសំណើថវិកាដែលផ្តោតខ្លាំងទៅលើការទិញឧបករណ៍ថ្មីទៀតឡើយ។

យើងក៏លើកទឹកចិត្តផងដែរ ចំពោះការប្រើប្រាស់បច្ចេកទេស multimedia និងកម្មវិធីព័ត៌មានប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព ដើម្បីបង្ហាញនិងចែករំលែកអត្ថបទរឿង។ បេក្ខជនដែលមានគំនិតសម្រាប់ការរៀបចំរឿងជាទម្រង់វីដេអូ និងដោយប្រើ multimedia **គួរដាក់បញ្ចូលនូវផែនការ និងថវិកា** សម្រាប់ធាតុផ្សំដែលអមជាមួយរឿង (ដូចជា វីដេអូ រូបថត) និងមធ្យោបាយចែកចាយរឿង នៅក្នុងសំណើរបស់ខ្លួន ផងដែរ។

អត្ថបទរឿងអាចផលិតជាភាសាអង់គ្លេសក៏បាន ឬជាភាសាជាតិរបស់បេក្ខជនក៏បាន ឬអាចទាំងពីរភាសាក៏បាន។ បេក្ខជនដែលមានបំណងផលិតរឿងជាភាសាជាតិ ចាំបាច់ត្រូវភ្ជាប់ជាមួយនូវអត្ថបទបកប្រែភាសាអង់គ្លេស ផងដែរ។ បើចាំបាច់ ត្រូវដាក់បញ្ចូលថ្លៃចំណាយលើការបកប្រែនៅក្នុងសំណើផងដែរ។

ចូរគូសបញ្ជាក់ផងដែរ នៅលើទម្រង់នៃថវិកា ប្រសិនបើអ្នកកំពុងទទួលបានមូលនិធិពីម្ចាស់ជំនួយដទៃទៀតស្របពេលជាមួយគ្នានេះ។

ប្រវែងនៃរឿងដែលចង់បាន

- រឿងជាអត្ថបទ៖ ពី ១០០០ពាក្យ ដល់ ៣០០០ពាក្យ។
- រឿងជារូបថត៖ រូបថតចន្លោះពី ១០ ទៅ ២០រូប រួមជាមួយចំណងជើងពណ៌នាអំពីរូបនីមួយៗ ឬក៏រួមនឹងសេចក្តីផ្តើមខ្លីប្រហែល ២០០ ទៅ ៣០០ពាក្យផង។
- រឿងក្នុងទម្រង់ជា multimedia៖ អត្ថបទពី ៦០០ ទៅ ១៥០០ពាក្យ រួមនឹងវីដេអូ ពី ២ ទៅ ៤នាទី និង/ឬក្រាហ្វិក រូបថត និងផែនទី។
- ទម្រង់ទូរទស្សន៍៖ ជាវីដេអូដែលមានប្រវែងពី ៤ ទៅ ៦នាទី រួមជាមួយនឹងសេចក្តីផ្តើមប្រហែល ២០០ពាក្យ។
- ទម្រង់វិទ្យុ/Podcast៖ ប្រវែងមិនលើសពី ២០នាទី រួមជាមួយអត្ថបទខ្លីដែលសង្ខេបអំពីសេចក្តីរាយការណ៍ជាសំឡេងផង។

លក្ខណវិនិច្ឆ័យនៃការជ្រើសរើស

បេក្ខជនត្រូវពិចារណាទៅលើចំណុចខាងក្រោមនេះ នៅពេលតាក់តែងសំណើសុំថវិកាជំនួយសម្រាប់ការផលិតរឿងរបស់ខ្លួន។

- **ពេលវេលា៖** យើងរំពឹងថាអត្ថបទរឿងដែលដាក់ស្នើមក អាចផ្សព្វផ្សាយឬចុះផ្សាយបាន នៅមុនថ្ងៃទី៣១ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៩។
- **ភាពពាក់ព័ន្ធ៖** តើសំណើរបស់អ្នកបំពេញទៅតាមលក្ខណវិនិច្ឆ័យ និងគោលបំណង ដែរ ឬទេ? តើហេតុអ្វីបានជារឿងដែលស្នើឡើងមានសារសំខាន់ នឹងតើវាសំខាន់ចំពោះអ្នកណាខ្លះ? តើគំនិតចម្បង បរិបទ និងគុណតម្លៃទូទៅ ចំពោះអ្នកអានឬអ្នកទស្សនា ត្រូវបានពន្យល់អត្ថន័យច្បាស់លាស់ ឬទេ?
- **ជ្រុង ឬមុំនៃរឿង ៖** ប្រសិនបើរឿងនោះត្រូវបានផ្សព្វផ្សាយដោយសារព័ត៌មានជំរុញហើយ តើសំណើរបស់អ្នកមានផ្តល់ការយល់ដឹងក៏ដូចជាជ្រុងឬមុំថ្មី សម្រាប់ប្រធានបទនៃរឿងដែរឬទេ?
- **ប្រសិទ្ធផលនៃរឿង៖** តើសំណើរបស់អ្នកមានធាតុផ្សំបែបពណ៌នា ឬបែបស៊ើបអង្កេត ដែលមានលក្ខណៈទាក់ទាញ និងដែលផ្តល់ព័ត៌មាន ទាក់ទាញការចាប់អារម្មណ៍ ជំរុញឲ្យមានការចូលរួម ការពិភាក្សា និងការចាត់វិធានការបន្ទាន់ ដែរ ឬទេ?

- **ការពិពណ៌នារឿងដែលមានភាពច្នៃប្រឌិត:** ការប្រើនូវវិធីសាស្ត្រច្នៃប្រឌិតខ្ពស់ដើម្បីពិពណ៌នារឿង និងការប្រើប្រាស់ក្រាហ្វិកបង្ហាញព័ត៌មានន័យសំខាន់ៗ និងទទួលបានពិន្ទុបន្ថែមក្នុងការពិចារណាលើសំណើ។
- **លទ្ធភាពសម្រេចបាន:** តើរឿងដែលស្នើឡើងអាចផលិតបានដោយប្រាកដនិយម ក្នុងអំឡុងពេលដែលស្នើឡើង ដែរ ឬទេ? តើថវិកាស្នើឡើងហ្នឹងមានភាពប្រាកដនិយម ឬទេ?
- **ភាពចម្រុះ:** យើងនឹងពិចារណាទៅលើល្បាយយេនឌ័រ និងភូមិសាស្ត្រ នៅពេលជ្រើសរើសបេក្ខជនដែលត្រូវផ្តល់ថវិកាជំនួយ បន្ថែមពីលើលក្ខណវិនិច្ឆ័យខាងលើនេះ។

របៀបដាក់ពាក្យស្នើសុំ

- បេក្ខជនត្រូវចុចលើតំណភ្ជាប់ (link) ខាងក្រោមនេះ និងបំពេញបែបបទ ទៅតាមកាលវេលាកំណត់ ។
- ពាក្យសុំនីមួយៗ ត្រូវអមជាមួយដោយសំណើថវិកាលម្អិត។ អ្នកត្រូវចុចលើតំណភ្ជាប់នេះ រួចហើយដោនឡូត និងបំពេញបែបបទថវិកា នៅមុនចាប់ផ្តើមដំណើរការបំពេញពាក្យសុំ ពីព្រោះអ្នកនឹងត្រូវស្នើឱ្យភ្ជាប់នូវឯកសារថវិកានេះ។
- ក្រៅពីឆ្លើយសំណួរនៅលើបែបបទ យើងក៏ស្នើឱ្យបេក្ខជនគ្រប់រូប ភ្ជាប់មកជាមួយនូវប្រវត្តិរូប និងអត្ថបទគំរូនៃសេចក្តីវាយការណ៍ចំនួន ៣អត្ថបទ ផងដែរ។



info.ejn@internews.org

កាលបរិច្ឆេទផុតកំណត់សម្រាប់ការដាក់ពាក្យស្នើសុំ: ថ្ងៃទី២៨ កុម្ភៈ ឆ្នាំ២០១៩ ម៉ោង ៥ល្ងាច (ម៉ោងប្រចាំតំបន់ឥណ្ឌូចិន)។